

BEYOND FRIEDMANN'S WORLD CITY HYPOTHESIS: TWENTY TWO URBAN ARENAS ACROSS THE WORLD

Peter TAYLOR, Frank WITLOX, Ben DERUDDER, and Gilda CATALANO*

with 2 fig. and 5 tab.

CONTENT

<i>Abstract</i>	35
<i>Zusammenfassung</i>	36
1 World cities under conditions of contemporary globalization.....	36
2 World cities as global service centers: theory, specification and data	39
3 Framework for analysing V_{ij}	41
4 Twenty-two urban arenas of the world.....	46
5 Conclusion	53
6 References.....	54

Abstract

We go beyond FRIEDMANN's world city hierarchy through an empirical investigation of how financial and business service firms use cities across the world in their provision of services to global capital, and thereby create a world city network. We explore in detail the configuration of this network through an analysis of 234 cities ordered into 22 urban arenas. The latter reflect an intertwining of hierarchical and regional tendencies in the servicing of global capital. Our findings include the presence of a trilateral core, the distinctive profiles of US cities, the high degree of trans-regional 'hybridity' of European cities, and the marginal position of (sub-Saharan) African cities. More specific patterns include the particular distinctiveness of the London-New York dyad, the extra-regional tendencies of Mumbai and Nairobi, and Miami's particular role as a gateway between Anglo- and Latin America.

Zusammenfassung

Über FRIEDMANNs „World-City“-Hypothese hinaus: Weltweit zweiundzwanzig „städtische Arenen“

Mit einer empirischen Studie über die Frage, wie finanz- und geschäftsweltorientierte Dienstleistungsfirmen weltweit Städte für die Bereitstellung ihrer

Dienste für das globale Kapital nutzen und so ein Städtenetzwerk formen, gehen wir über FRIEDMANNs „world-city-Hierarchie“ hinaus. Durch die Analyse von 234 Städten in 22 „Arenen“, die die Verflechtung von hierarchischen und regionalen Tendenzen im Dienst des globalen Kapitals reflektieren, untersuchen wir die Gestaltung dieses Netzwerks im Detail. Unsere Ergebnisse zeigen unter anderem das Bestehen eines trilateralen Kerns, die Sonderstellung von US-amerikanischen Städten, den hohen Grad einer transregionalen „Hybridität“ europäischer Städte und die Randposition der (subsaharischen) afrikanischen Städte. Speziellere Muster zeigen etwa die Dyade London–New York, die extra-regionalen Tendenzen Mumbais und Nairobis und Miamis besondere Rolle als ein Bindeglied zwischen Anglo- und Lateinamerika.